

## **РЕЗОЛЮЦИЯ «КОМПЛЕКСНАЯ РЕАБИЛИТАЦИЯ И АБИЛИТАЦИЯ ИНВАЛИДОВ» ЕЖЕГОДНАЯ НАУЧНО-ПРАКТИЧЕСКАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ**

Ежегодная научно-практическая конференция «Комплексная реабилитация и абилитация инвалидов» (далее — Конференция) проведена в Санкт-Петербурге Федеральным государственным бюджетным учреждением «Федеральный научный центр реабилитации инвалидов им. Г.А. Альбрехта» Министерства труда и социальной защиты Российской Федерации 27 ноября 2020 г.

Цель Конференции — обсуждение результатов научно-практических исследований и опыта их внедрения в области инновационных технологий для формирования системы комплексной реабилитации и абилитации инвалидов.

Конференция предоставила междисциплинарную платформу для обсуждения нововведений, включая организационные и технологические, обмена опытом, совершенствования системы реабилитации и абилитации, ранней помощи детям и их семьям.

В работе Конференции приняло участие свыше 1300 человек: руководители Министерства труда и социальной защиты Российской Федерации, руководители и специалисты исполнительных органов государственной власти здравоохранения, социальной защиты и образования субъектов Российской Федерации, руководители и специалисты различных реабилитационных организаций. В ходе Конференции было представлено 24 доклада. С докладами выступили научные работники Федерального научного центра реабилитации инвалидов им. Г.А. Альбрехта, Санкт-Петербургского института усовершенствования врачей-экспертов, учреждений социальной реабилитации инвалидов и социального обслуживания населения, службы занятости населения, медицинских, образовательных и общественных организаций.

По материалам Конференции подготовлен сборник трудов, включающий 130 тезисов научных докладов и постеров от 260 отечественных и зарубежных авторов.

На научно-практической конференции «Комплексная реабилитация и абилитация инвалидов» были представлены обобщающие результаты научно-практических исследований в области реализации Конвенции ООН о правах инвалидов, современной модели инвалидности, формирования системы комплексной реабилитации и абилитации инвалидов и детей-инвалидов, ранней помощи детям и их семьям, подготовки кадров,

## **RESOLUTION ON THE ANNUAL SCIENTIFIC AND PRACTICAL CONFERENCE “COMPREHENSIVE REHABILITATION AND HABILITATION OF DISABLED PEOPLE”**

On November 27, 2020 Federal State Budgetary Institution “Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled n. a. G.A. Albrecht” of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation held in St. Petersburg the annual scientific and practical conference “Comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people” (hereinafter — the Conference).

The purpose of the Conference is to discuss the results of scientific and practical researches and the experience of their implementation in the field of innovative technologies for the formation of a system of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people.

The Conference provided an interdisciplinary platform for discussing innovations, including organizational and technological ones, sharing experience, improving the system of rehabilitation and habilitation, and providing early assistance to children and their families.

The Conference was attended by more than 1,300 people: heads of the Ministry of Labour and Social Protection of the Russian Federation, heads and specialists of executive bodies of state power of health, social protection and education of the Russian Federation, heads and specialists of various rehabilitation organizations. 24 reports were presented during the Conference. Presentations were made by researchers of the Albrecht Federal Scientific Centre of Rehabilitation of the Disabled, St. Petersburg Institute of Advanced Training of Medical Experts, institutions of social rehabilitation of disabled people and social services, employment services, medical, educational and public organizations.

Based on the Conference materials, a collection of papers has been prepared, including 130 abstracts of scientific reports and posters from 260 domestic and foreign authors.

At the scientific-practical conference “Comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people”, the results of scientific and practical research in the field of implementation of the UN Convention on the rights of persons with disabilities, current models of disability, the formation of a system of comprehensive rehabilitation and habilitation of persons with disabilities and disabled children, early support to

применения Международной классификации функционирования, ограничений жизнедеятельности и здоровья, межведомственного взаимодействия и применения ассистивных технологий. Особое внимание было уделено вопросам ранней помощи детям и их семьям.

Работа Конференции нашла широкое отражение в средствах массовой информации, в которых отмечена важность и актуальность вопросов государственной социальной политики в сфере развития комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, ранней помощи детям и их семьям.

Отмечая важность вопросов, рассмотренных на Ежегодной научно-практической конференции «Комплексная реабилитация и абилитация инвалидов», положительно оценивая проводимую в Российской Федерации работу по развитию системы ранней помощи детям и их семьям, социальной и профессиональной реабилитации, инклюзии инвалидов в образовательный процесс, участники Конференции отмечают необходимость:

- продолжить работу над совершенствованием нормативного и правового регулирования в Российской Федерации системы комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, ранней помощи детям и их семьям;

- содействовать развитию научных исследований, разработке современных методик, основанных на доказательных методах в области комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, ранней помощи детям и их семьям;

- усилить работу по организации непрерывного процесса реабилитации, начиная с оказания ранней помощи детям и их семьям, их социализации, и до профессиональной реабилитации и абилитации инвалидов на основе межведомственного взаимодействия, в том числе в электронном виде;

- способствовать внедрению информационных технологий для поддержки специалистов при предоставлении реабилитационных и абилитационных услуг, обратив особое внимание на необходимость принятия и использования единой терминологической базы независимо от ведомственной принадлежности, как при оценке состояния граждан, так и при предоставлении реабилитационных и абилитационных услуг;

- совершенствовать развитие кадрового потенциала системы реабилитации, содействовать созданию и развитию национальной системы подготовки и повышения квалификации кадров для комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, ранней помощи детям и их семьям;

- расширить социальное партнерство в целях реализации межведомственного взаимодействия при организации комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, ранней помощи детям и

children and their families, training, application of International Classification of Functioning, Disability and Health, interagency co-operation and application of assistive technologies were presented. Special attention was paid to early assistance to children and their families.

The work of the Conference was widely reflected in the mass media, which noted the importance and relevance of state social policy issues in the development of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, early assistance to children and their families.

Noting the importance of the issues discussed at the annual scientific and practical conference “Comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people”, positively assessing the work carried out in the Russian Federation to develop the system of early care for children and their families, social and professional rehabilitation, inclusion of disabled people in the educational process, the Conference participants note the need to:

- continue working on improving the regulatory and legal regulation in the Russian Federation of the system of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, early assistance to children and their families;

- promote the development of scientific research, development of modern evidence-based methods in the field of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, early assistance to children and their families;

- strengthen the organization of a continuous rehabilitation process, starting with early care for children and their families, their socialization, and up to professional rehabilitation and habilitation of disabled people on the basis of interdepartmental interaction, including in electronic form;

- promote the introduction of information technologies to support specialists in the provision of rehabilitation and habilitation services, paying special attention to the need to adopt and use a common terminology base, regardless of departmental affiliation, both in assessing the condition of citizens and in providing rehabilitation and habilitation services;

- improve the development of the human resources capacity of the rehabilitation system, promote the creation and development of a national system of training and advanced training of personnel for comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, early assistance to children and their families;

- expand social partnership in order to implement interagency co-operation in the organization of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, early assistance to children and

их семьям, в том числе за счёт негосударственных организаций;

- содействовать созданию региональных ресурсных центров на основе научно обоснованных моделей комплексной реабилитации и абилитации инвалидов, оказания ранней помощи детям и их семьям, многопрофильного комплексного сопровождения граждан с инвалидностью в сфере профессионального обучения и трудоустройства;

- содействовать повышению у инвалидов мотивации к труду через трудовое воспитание и профессиональную ориентацию, начиная с дошкольного возраста;

- стимулировать создание предприятиями, учреждениями и организациями дополнительных рабочих мест (в том числе специальных) для трудоустройства инвалидов;

- содействовать развитию форм сопровождаемой занятости инвалидов, особенно лиц трудоспособного возраста.

their families, including through non-governmental organizations;

- promote the creation of regional resource centers used science-based models of comprehensive rehabilitation and habilitation of disabled people, providing early assistance to children and their families, and providing multidisciplinary comprehensive support to citizens with disabilities in the field of vocational training and employment;

- promote motivation to work for people with disabilities through work education and vocational guidance, starting from preschool age;

- encourage enterprises, institutions and organizations to create additional jobs (including special ones) for the employment of persons with disabilities;

- promote the development of forms of assisted employment for persons with disabilities, especially those of working age.